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El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí .

Mire, senyora Ortiz, he de dir-li que una part important del 
foment de l’ocupació es canalitza a través de subvencions 
públiques. Les nostres actuacions sempre van encaminades 
a exigir que s’ajusten a la normativa aplicable segons cada 
cas. És per això que les subvencions al foment de l’ocupació 
són atorgades i controlades d’acord amb la normativa bàsica 
en la matèria i les seues bases reguladores, sense excepció, 
d’acord amb estrictes processos administratius que estan 
reglats .

En cada convocatòria anual i en les ordres reguladores de 
cada tipus de subvenció, Labora estableix les condicions a 
complir per les entitats beneficiàries i les persones destina-
tàries finals de les ajudes, així com els supòsits d’exclusió, 
les condicions generals de contractació, les incompatibilitats 
entre altres ajudes.

En el cas de les subvencions de foment a la contractació, 
abans de les resolucions finals de concessió, Labora constata 
que es compleixen tots els requisits establerts, tant en les 
bases reguladores com en les convocatòries anuals . I a més, 
com vosté sap, Labora fa un seguiment i control posterior de 
les ajudes concedides.

Això significa la possibilitat del reintegrament de les subven-
cions atorgades en el cas de detectar-se algun tipus d’in-
compliment, reintegrament que pot ser parcial o total i 
que, finalment, es redueix a un nombre limitat d’expedi-
ents . Concretament, en els darrers set anys, si parlem de la 
mitjana, està en el 5,21 %. I el reintegrament es dona perquè 
Labora realitza el seguiment i control a totes les resolucions 
i tots els beneficiaris sense excepció. També pel que fa a les 
empreses per les quals vosté pregunta o ha parlat. Les bases 
reguladores d’aquestes subvencions estableixen i defineixen 
els supòsits on els reintegraments poden tindre lloc. I en el 
cas del parentesc, li recorde que les ordres que regulen les 
ajudes de Labora només exclouen la contractació de perso-
nes treballadores que mantinguen una relació per afinitat o 
consanguinitat de fins al segon grau amb l’ocupador. Tots els 
reintegraments practicats, que poden ser totals o parcials, 
han tingut lloc com a resultat de la comprovació per Labora 
de l’adequada justificació de les subvencions i del compli-
ment de la finalitat de les ajudes concedides per al foment 
de l’ocupació. I a més, tots els reintegraments practicats per 
Labora estan contemplats en les ordres que regulen aques-
tes subvencions . I en tots els casos, els reintegraments s’han 
abonat de manera efectiva.

Per tot això, li puc dir que aquesta conselleria realitza les 
actuacions necessàries per a exigir el reintegrament de les 
subvencions atorgades a totes les entitats beneficiàries 
d’ajudes quan procedeix i d’acord amb els supòsits contem-
plats, també per a les empreses que vosté pregunta. A més, 
vosté sap, ja que se li ha donat tota la documentació que ha 
demanat, fins a 91 sol·licituds de documentació a la conse-
lleria i més de 63 d’altres conselleries amb total transparèn-
cia i col·laboració. Per tant, fem una gestió dels fons públics 
com cal, observant i complint els requisits legals aplicables, 
aplicant els fons públics a la seua finalitat i de forma objec-
tiva, amb transparència i rendició de comptes. I li he de dir 

una cosa. M’hauria agradat que vostés hagueren fet, quan 
governaven, mínimament el mateix, és a dir, que les coses 
les feren amb rigor, amb transparència, amb justícia social i 
pensant en el conjunt dels valencians i de les valencianes. I 
no treballar sols per a uns poquets, sinó per al conjunt de la 
ciutadania, cosa que està contrastat que vostés no van fer 
quan governaven. Nosaltres, sí.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Passarem a la penúltima pregunta, que formula la il·lustre 
diputada Ana María Cerdán, al conseller d’economia sosteni-
ble i sectors productius sobre el sector del taulell.

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente.

Señorías, señor Climent, buenos días.

En vista de la presión que están experimentando las empre-
sas azulejeras y por la situación que están viviendo desde 
hace muchos meses, tanto por el precio del gas, las materias 
primas, y por qué no decirlo, por la mala gestión realizada 
tanto del Consejo como por el gobierno de España, desde 
Vox le preguntamos: ¿cuáles son las medidas reales del 
gobierno valenciano que van a servir para paliar la dramática 
situación que están atravesando las empresas azulejeras de 
nuestra comunidad?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball

Gràcies, senyor president .

Senyora diputada, senyora Cerdán, davant la conjun-
tura internacional que estem vivint, he de dir-li que estem 
sumant esforços i recursos a tots els nivells per a ajudar el 
sector del taulell . Mai, mai, i dic mai, cap govern ha estat 
compromés amb el sector taulell com el govern del Botànic . 
I també hem reivindicat i continuarem reivindicant al govern 
central compres de gas en origen, incrementar les ajudes 
directes, posar en marxa crèdits fiscals favorables com fa 
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Itàlia, activar el mecanisme RED en els ERTO i reclamar a la 
Comissió Europea una regulació propícia per a la baixada del 
preu de l’energia. I anem a seguir en aquesta línia defensant 
el sector .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Escoltarem la concreció de la pregunta sobre el sector taule-
ller, un sector molt important i que mereix esta pregunta de 
control .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente.

Sí, señor Climent, está muy claro que ustedes dan, ustedes 
piden, ustedes exigen, pero es que todo se hace de boqui-
lla, porque la gran realidad es que esa ayuda o esos supues-
tos que ustedes presentan nunca llegan o nunca les llegan a 
todos. Y ante esto, lo único que les queda a las azulejeras en 
estos momentos es cerrar de un portazo y despedir a todos 
los trabajadores, que al final de la historia parece que es 
eso lo que ustedes buscan. El sector de azulejos y baldosas 
cerámicas representa el 13,3 % del empleo industrial de la 
Comunidad Valenciana y el 19,6 % del empleo de la provin-
cia de Castellón. Pero por la gestión de sus políticas botá-
nicas, en este momento, el empleo ha caído en la provin-
cia de Castellón. Y, para ser más exactos, desde julio del año 
pasado hasta el cierre de enero de 2023, se han destruido 
más de mil empleos, a los que sumados más de 700 traba-
jadores en distintos ERE. Si a esto le sumamos que también 
hay más de 10.000 trabajadores en ERTE, tenemos el caldo 
de cultivo perfecto para que nuestras azulejeras den mues-
tras de asfixia y falta de competitividad. Esa palabra que 
tanto les gusta al Botánico .

El sector, como todos sabemos, e imagino que usted 
también debe saberlo, les está demandando agilidad en 
la asignación de ayudas. No solamente que se las exijan 
al gobierno, sino que las agilicen. Por ejemplo, las ayudas 
directas correspondientes al Real decreto 20/2022, que se 
anunció el 28 de diciembre, eran de 450 millones de euros, 
a repartir entre 25 CNAE, que después se le sumaron dos 
más. Y marcaba seis meses para que se preparase la orden 
ministerial que debe articular esas ayudas. Esa orden minis-
terial está ahora mismo, desde el viernes pasado, en fase 
de consultas . Se publicó el borrador el viernes y, en la prác-
tica, deja a todas las empresas afectadas fuera de las ayudas 
por las exigencias de la Ley General de Subvenciones y sus 
requisitos en los periodos de pago a proveedores de las 
empresas receptoras de esas ayudas .

Bien, vamos a ver cómo siguen ustedes exigiendo, porque 
el gran problema que tienen los empresarios de las azule-
jeras es que aquí, en la conselleria, en su conselleria, en la 

Generalitat, pasa exactamente lo mismo: que se diluye en 
el tiempo. Sus promesas incumplidas han conseguido que, 
a falta de estas ayudas, hayan supuesto que durante todo 
el año 2022 el sector azulejero haya competido con menos 
recursos y menos capacidad en Europa y en los principa-
les mercados estratégicos, donde fundamentalmente los 
competidores como Italia lo han hecho ayudados por su 
gobierno, el de Giorgia Meloni, con subvenciones de hasta 
el 40 % de la factura energética que, desde enero de 2023, 
han subido un 45 %. No tenemos que hablar de Portugal, 
que ha subvencionado con un 40 %, y Alemania con un tope 
del 70 %. Señor conseller, la palabra competitividad suena 
mucho en la boca del botánico y, en este momento, el sector 
azulejero necesita más que nunca su ayuda. Señor conse-
ller, ¿de cuánto va a ser la ayuda? ¿Para cuántos? Y lo más 
importante: ¿para cuándo? Señor conseller, de sus respuestas 
depende el futuro del sector.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable conseller d’economia a la qüestió 
plantejada.

Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball

Gràcies, senyor president .

Senyora Cerdán, el seu mantra ja no se’l creu ningú. Vosté 
ve ací a esquinçar-se les vestidures, fent com si defensara el 
sector del taulell i a les persones treballadores del sector . I no 
he escoltat ni una proposta, ni una proposta per al sector del 
taulell de la seua boca. Ni una. Diu, i, al final, com deien no sé 
si en la Bíblia, diu: «Por sus hechos o por los hechos los cono-
ceréis». Sap vosté què ha fet pel taulell i pels treballadors 
vosté? Votar en contra de la reforma laboral, votar en contra 
dels pressupostos de la Generalitat, estar en contra de l’aug-
ment del salari mínim interprofessional. A vostés, els treballa-
dors i el sector del taulell els importa el més mínim. Per no fer, 
vostés no van presentar, com acaba de dir el meu company, 
ni una esmena als pressupostos de la Generalitat . Ni una 
esmena. És que ni una. I ara venen ací a autoproclamar-se els 
defensors de tot, quan no defensen absolutament res.

I, mentrestant, nosaltres, i li conteste a allò que vosté ha 
intentat preguntar, el cabet a la faena. Nosaltres, aportant 
solucions i treballant de bracet del sector . Solucions com 
els 66 milions d’euros que tenim en els pressupostos per 
al sector. Solucions com els 50 milions d’euros que l’Insti-
tut València de Finances també va atorgar . Solucions com 
els 3,2 milions d’euros que tenim en el Pla Estratègic de 
la Indústria Valenciana, que solen multiplicar-se per dos. 
Solucions com els més de 193 milions d’euros en efici-
ència i estalvi energètic, autoconsum i energies renova-
bles. Solucions com els 26 milions d’euros en ajudes a 
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innovació . Solucions com els 2,2 milions d’euros per a l’Ins-
titut Tecnològic de la Ceràmica. Solucions com els més de 
14 milions d’euros per a la promoció exterior i el milió d’eu-
ros per a Cevisama . I solucions com la nostra reivindicació al 
govern central perquè incloga tot el sector de la ceràmica i 
els esmalts, frites i colors, així com al sector de tèxtil, en les 
seues ajudes. I el president del govern central ho va ratifi-
car públicament fa unes setmanes. En definitiva, jo sé que a 
vosté tot açò li dona igual, però nosaltres estem al costat del 
sector del taulell i amb les seues demandes . I per això estem 
articulant ajudes a curt termini, ajudes per a augmentar les 
capacitats i ajudes per a afavorir la transició energètica i 
tecnològica en el sector del taulell. Tot perquè continue sent 
font d’activitat, innovació i ocupació. I a la fi, més sosteni-
ble. Tot això estem fent. El que passa és que els seus ulls no 
tenen capacitat per a vore-ho. Si foren un poc més equàni-
mes, vorien tot allò que estem fent. Sols mirant l’estadística 
que este matí el president li ha presentat, o ens ha presen-
tat, deurien acatxar mínimament el cap i posar en valor les 
polítiques del Botànic.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

I, finalment, arribarem a la pregunta 1.769.

La resta de preguntes dirigides a l’honorable consellera de 
Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat es passen 
a la sessió següent. Esperem que es millore prompte la 
consellera .

I la següent pregunta i última la formula l’il·lustre dipu-
tat David García, a l’honorable consellera de Participació, 
Transparència…

El senyor García Gomis:

Doy por reproducida la pregunta, señor presidente.

El senyor president de les Corts Valencianes:

La pregunta té a vore sobre transparència . És coneguda, està 
publicada i serà contestada per l’honorable consellera .

Quan vosté…

La pregunta…

Bé, quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, senyoria, per la pregunta formulada.

La tasca del Botànic en matèria de transparència està sent 
molt contundent des de l’any 2015 fins ara. I en eixa línia 
continuarem avançant en els propers anys. El cercador d’in-
formació de les campanyes de publicitat i promoció insti-
tucional del govern valencià és un objectiu més de tots els 
que té fixats el Botànic i vol assolir-lo abans de la finalitza-
ció d’esta legislatura. A hores d’ara, este cercador està molt 
avançat i només pendent de qüestions merament tècni-
ques d’àmbit informàtic que han de resoldre per al seu 
correcte funcionament. I ho resoldrem, perquè als botànics 
ens agrada que la ciutadania tinga accés a tota la informació, 
perquè un poble que està informat és un poble més difícil de 
manipular . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

La pregunta, mentre s’arrima el senyor David García: 
«¿Cuándo va a poder utilizar la ciudadanía el buscador sobre 
la información de las campañas de publicidad y promoción 
institucional del gobierno valenciano?». Eixa és la pregunta, 
que ja ha rebut una part de la contestació, i ara acabarà de 
formular-la l’il·lustre diputat David García.

El senyor García Gomis:

Muchas gracias, señor presidente.

Con la venia, señora consejera. Buenos días.

El otro día, como la vimos con muchas ganas de contestar-
nos, digo, bueno, vamos, tiene pocas alegrías últimamente…, 
digo, voy a hacer una pregunta para que usted se desahogue 
aquí, por si tiene algo que decirnos en confianza.

Mire, sabemos que en el primer retiro espiritual, ese que 
hacen ustedes de vez en cuando, que se lo pagamos todos, 
en el de Montanejos de julio de 2019, usted prometió ese 
buscador. Y usted ha cumplido, aunque con lo que acaba 
de decir me acaba de dejar un poco fuera de juicio, porque 
dice que faltan problemas técnicos. Según ustedes, estaba…, 
solamente falta que la dirección de promoción institucional 
autorice la publicación y puesta en funcionamiento. Difiere 
un poco lo que dice una cosa con lo que hace actualmente.

Y yo…, la pregunta es: ¿por qué no se da desde presiden-
cia luz verde a que se suba el buscador de publicidad insti-
tucional? ¿Qué esconde? ¿Qué le impide publicarlo? ¿Qué 
hace usted? Porque la publicidad institucional se puede 
ver como una especie de corrupción. Porque si vamos a la 
RAE, en las organizaciones, especialmente en las públicas: 
«Práctica consistente la utilización de las funciones y medios 
de aquellas en provecho económico o de otra índole de sus 
gestores».

Y uno se pregunta si «equis punto» Puig no estará usando 
esta publicidad institucional para su beneficio propio. 
Entonces: «No, hombre, no David; el molt honorable eso 
jamás». A ver, si sacan un decreto ómnibus que le da poderes 
al señor Puig para que pueda sacar la publicidad institucional 


